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Vážení mladí přátelé,
v minulém čísle jsem slíbil akademické obci podat

zprávu o závěrech evaluačního řízení v rámci
programu Evropské komise PHARE „Multi-country
Co-operation in Higher Education“. Začnu
konstatováním ze závěru zprávy evaluační komise:

„Komise děkuje vedení univerzity za pohostinné
přijetí a vynikající přípravu podmínek pro práci
komise. Blahopřejeme VŠB-TU k úspěšnému úsilí
o modernizaci a transformaci univerzity v průběhu
posledních osmi let. Kvalita výuky a výzkumné činnosti
jsou příslibem pro budoucí rozvoj univerzity. Díky
entuziasmu univerzitního vedení a všech s nimiž jsme se

po dobu pobytu setkali, jsme nabyli přesvědčení, že univerzita má nezbytný potenciál
ke splnění svého základního cíle - být úspěšným odborným iniciátorem a
katalyzátorem restrukturalizace tohoto regionu.“

Spolu s dalšími pozitivními poznatky komise jsou i tato slova pro nás jistě zavazující
a naplňují nás všechny uspokojením, že jsme v tomto srovnání s technickými
univerzitami v zahraničí obstáli.

Co především hodnotila komise jako úspěchy a klady naší univerzity? Především, že
se nám podařilo v návaznosti na tradice školy upevnit úzké sepjetí školy s regionem,
tomu operativně přizpůsobit studijní programy a zaměřit výzkumné programy,
dosáhnout nových dimenzí v kvalitní spolupráci s vysokými školami v zahraničí.
Členové komise také zdůraznili jak se univerzitě v rámci omezených finančních
možností podařilo dosáhnout dobré standardní úrovně při vybavování pracovišť
výpočetní technikou, budování informačních sítí, vybavování ústřední knihovny.
Rovněž bylo pozitivně hodnoceno úsilí o postupné budování moderních laboratoří,
z nichž mnohé již dnes představují špičková vědecká pracoviště. Rovněž úsilí
univerzity o zajištění sociálního zázemí studentů (koleje, menzy, stipendia, možnosti
sportovního a kulturního života) bylo komisí hodnoceno pozitivně.

Evaluační komise si byla vědoma, že řízení na naší univerzitě se uskutečnilo
v přechodném období přípravy školy na postupnou implementaci nového zákona
č. 111/98 Sb. o vysokých školách, v období velmi příhodném pro evaluaci jako
prostředku ke kontinuálnímu hledání dokonalejšího stupně v budování a rozvoji
univerzity. Proto také upozornila na mnohé aspekty, kterým by univerzita měla
v nejbližší budoucnosti věnovat pozornost. Upozornila především na nedostatečnost
stávajících investičních zdrojů univerzity jako vědeckého a odborného centra
regionu. V rámci tohoto upozornění měla na mysli především modernizaci některých
laboratoří, podporu rozšíření akademického areálu s patřičným zázemím v relaci
k počtu studentů, další budování informační sítě a stálou investiční podporu patrných
záměrů vědecko-výzkumného rozvoje univerzity, jehož cílem by měla být silná
výzkumná politika univerzity.

Rezervy má naše univerzita podle názoru komise také v oblasti hlavní činnosti -
výuce a vzdělávání. Nevyrovnaný poměr počtu akademických pracovníků k počtu
studentů na jednotlivých fakultách, vzhledem k počtu studentů poddimenzovaný počet
pracovníků, vysoký věkový průměr akademického sboru, nedostatek finančních
provozních prostředků na doplňování fondů centrální knihovny, zdokonalování a
sjednocení kreditního způsobu hodnocení výsledků studia apod.

Mnohé z těchto vytýčených úkolů souvisí úzce s hospodářskými možnostmi našeho
státu a tomu odpovídajícím financováním vysokých škol, což komise ve své zprávě
uvádí. Jiné však jsme schopni řešit a čekají nás v blízké budoucnosti. Cesta spojité
„samoevaluace“, neustálé korelace našich cílů a záměrů s technickými vysokými
školami u nás i vzahraničí je nezbytným prostředkem rozvoje univerzity. Přáním
komise bylo, aby uskutečněné řízení v rámci výše uvedeného programu PHARE bylo
jejím dobrým začátkem. Na nás všech, akademickém sboru, studentech a ostatních
pracovnících univerzity, závisí pokračování.

Přejme si všichni navzájem dobré pokračování. A protože se kvapem blíží konec
kalendářního roku, dovolte mně, abych vám jménem vedení univerzity popřál hezké
svátky vánoční a úspěšný rok 1999.

Prof. RNDr. Petr Wyslych, CSc.
prorektor pro rozvoj a organizaciFoto: Josef Polák
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Nakupujeme vánoční dárky

Možná jste si již všimli, že na www-stránce naší školy se znovu objevil
odkaz na stránky unie. Nedalo Vám to a zkusili jste štěstí s nevysloveným:
„To chci vidět, jestli se něco změnilo?“ A dost možná jste byli i překvapeni.

Ano, skutečně SUS má nové www-stránky. Stránky, které soustřeďují veškeré
důležité informace o práci SUS a jejich členech, upozornění na pořádané
akce, ale i pár věcí, které sice s unií mnoho společného nemají, my jsme však
přesvědčeni, že by Vás mohly zajímat. Pokud ne dnes, tak třeba už zítra je
můžete složitě shánět přesto, že je naleznete na www-stránkách SUS.

Zkuste to! Našimi stránkami prosvištíte za pár minut, abyste si udělali přehled
o co jde, a až to budete potřebovat, tak se prostě vrátíte a přečtete si o tom.
Nakonec zbývá jediné. Kde to je?

Internet SUS

Konec každého roku nám přináší svátky, na které se těší všichni od těch
nejmenších až po „stařešiny“ rodu. Vánoce v sobě mají zvláštní kouzlo,
zapomínáme na všední spěch našeho života a scházíme se s našimi nejbližšími
a společně nasáváme onu sváteční atmosféru. Dvacátého čtvrtého prosince
zasedneme všichni u štědrovečerní večeře a po ní hurá ke stromečku pro dárky.

Samozřejmě zvýhodněni budou
ti z vás, kteří si zakoupili
(nebo zakoupí) v těchto obchodech
V.I.P. členství SUS, které na celý

Vždyť kdo by nechtěl
dostat nějakou tu
drobnost od svého
blízkého, známého nebo
i zcela neznámého
člověka? Každý je rád,
když dárek dostane,
většinou pak máme ještě
větší radost, když
můžeme sami obdarovat
své blízké a pak spatříme
na jejich tvářích tu
nefalšovanou radost,
když náš dárek rozbalí.

Určitě chceme dělat
druhým radost, ale
v dnešní uspěchané době
se nám často stává, že
nenajdeme tolik volného
času, abychom mohli
dlouze obcházet krámky,
obchody, či stánky a
vybírat ostatním ty pravé
dárky.

Stavovská unie stu-
dentů vám proto podává
pomocnou ruku! Nemu-
síte chodit do cizích
obchodů a tlačit se ve frontách. Přijďte
se podívat do našich prodejen v Porubě
na rektorátu a v centru na Ekonomické
fakultě VŠB-TUO.

školní rok 1998/1999 stojí pouze
60,- Kč.

Co tedy u nás najdete pro své blízké?
Zajímavým dárkem je jistě tričko nebo
kravata s logem školy nebo fakulty.

Trička jsou zatím k dostání
v několika barvách a v mnoha
velikostech (sleva V.I.P.
10,- Kč)

Máte-li v rodině fandu do
počítačů, tak ho jistě potěší
levné diskety Verbatim a No-
Name (V.I.P. sleva 1,- Kč/kus).
Případně zde seženete zapi-
sovatelná CD Verbatim a
Philips (V.I.P. sleva 5,- Kč/kus).
Bonbónkem pak je 100 MB
ZIP SONY, který nahradí
spoustu disket a patří
k nejefektivnějším způsobům
k archivaci dat (V.I.P. sleva 20,-
Kč/kus).

Současně zde najdete širokou
nabídku odborné literatury,
především literaturu počíta-
čovou. Dále je zde také
zastoupena literatura Davida
Grubera, s jehož praktickými
radami se neustále setkáváte na
stránkách INFORMÁTORU.

Pěkným dárkem je jistě
hudební CD. V našem bazaru
je okolo stovky zajímavých
titulů ze zahraniční i tuzemské

produkce. Jsou zde k dostání CD
rocková, metalová, disco, rap, …
(V.I.P. sleva 10,- Kč/kus).

Nemáte-li stále setříděné fotky
z rodinné dovolené a doposud jste
nesehnali dobré a přitom levné
fotoalbum, jistě si vyberete u nás
z nabídky několika velikostí a druhů
(sleva V.I.P. 5,- Kč).

Pokud někdo potřebuje přikrášlit svůj
byt, pokoj na kolejích nebo jiný
příbytek, tak mu uděláte radost
některým z plakátů, které jsou
v obchodech SUS také k dostání
v mnoha druzích.

Tento výčet by mohl samozřejmě
pokračovat ještě dále, ale přijďte se
raději přesvědčit na vlastní oči.

Otevřeno máme každý den a náš
personál vám ochotně pomůže vybrat
ten správný dárek pro vás nebo vaše
blízké.

Ing. Roman Kozel
prezident SUS VŠB-TUO
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NABÍZÍ OKAMŽITÉ ŘEŠENÍ NEDOSTATKU PRACOVNÍCH SIL V OBDOBÍ
NÁRAZOVÝCH ZAKÁZEK A SEZONNÍCH PRACÍ

ZAJIŠTĚNÍ PRACOVNÍKŮ

VČETNĚ DOPRAVY, STRAVOVÁNÍ A UBYTOVÁNÍ

POJIŠTĚNÍ PRACOVNÍKŮ

PRO PŘÍPAD PRACOVNÍHO ÚRAZU

NÁSTUP PRACOVNÍKŮ
VE STANOVENÉM OBDOBÍ

ZPRACOVÁNÍ A VÝPLATA MEZD

KONTAKTY

wwwwwwwwwwwwwww.kappa.cz.kappa.cz.kappa.cz.kappa.cz.kappa.cz

Praha: 02-691 31 31 • Plzeň: 019-722 54 08 • Hr. Králové: 049-521 03 35
Č. Budějovice: 038-77 04 90 • Liberec: 048-535 52 58 • Ostrava: 069-699 62 90

Olomouc: 068-522 50 07 • Brno: 05-78 97 54 • Zlín: 067-758 32 19
Pardubice: 040-643 00 30

VYSÍLACÍ SCHÉMA RÁDIA KOLEJ

Šlo o pravidelné setkání, které se stejně
jako setkání rektora VŠB-TUO se
studenty, koná pravidelně na počátku
každého školního roku.

Úvodem se ujal slova pan ředitel a
v krátkosti shrnul změny, které naše
koleje a menzy zaznamenaly v době
nedávno minulé. Upozornil zejména na:
• nový stravovací systém v menze a

nesporné výhody jeho zavedení,
• opravy chodníků a laviček v areálu

kolejí, jež proběhly o letních
prázdninách a na něž navázaly rovněž
sadové úpravy,

• rekonstrukci výtahů na budově A a B,
jež s sebou přinesla značnou úsporu
energie, větší komfort, rychlost a
bezpečnost při užívání výtahů.
Pan ředitel rovněž upozornil na to, že

v letošním roce je na kolejích ubytováno

vůbec největší množství studentů
v historii.

Po těchto informacích došlo také
samozřejmě na zvídavé dotazy studentů,
které se týkaly především:
• problematiky internetového patra na

budově B,
• objasnění některých nejasností v sou-

vislosti s novým stravovacím sys-
témem v menze,

• výpadků dodávky elektrické energie na
některých budovách,

• možnosti platit kolejné bezhoto-
vostním platebním stykem,

• zvýšeného výskytu vloupání do moto-
rových vozidel v areálu kolejí

• a dalších problémů studentského života
na kolejích.
Na všechny své dotazy se studenti

dočkali většinou uspokojivých odpo-

vědí, zvláště pak na otázku, kdy se bude
opět zvyšovat kolejné, kdy pan ředitel
všechny přítomné ubezpečil, že další
změna výše kolejného se chystá nejdříve
od nového školního roku, tedy až od září
1999. Do té doby, pokud nedojde
k žádným neočekávaným situacím, by
chtělo vedení KaM udržet současnou,
poměrně nízkou cenu kolejného.

Výše kolejného však není dána pouze
skutečnými náklady na bydlení studentů
a výší státní dotace či momentální
ekonomickou situací, ale v neposlední
řadě ji podstatným způsobem ovlivňuje
také skutečnost, jak se studenti ke
svěřenému vybavení a majetku na
kolejích chovají. Co z toho pro nás tedy
vyplývá? Snažme se na svých budovách,
chodbách a pokojích chovat jako doma,
pečovat o veškeré vybavení, jako by bylo
naše vlastní a tím přispět k udržení co
možná nejnižší výše kolejného!

Šárka Vilamová
předsedkyně SK AS VŠB-TUO

1600 Odpolední blok rádia KOLEJ
1800 Písničky s věnováním

prostřednictvím linek 7562, 6139
a schránek Rádia KOLEJ

1900 Večerní blok

Studio:
7562, 6139

19.00 Hitparáda Hitparáda House party Lentilka
Dým rádia KOLEJ

20.00 Filé Divadlo Rubic Dance
party

21.00 Biják

22.00 Horká Profily  Sportovní Počítačové
linka magazín okénko

Pondělí Úterý Středa Čtvrtek

Rádio KOLEJ – rádio na správném drátě!

I každý z nás může výši kolejného ovlivnit…
Dne 12. 11. 1998 se v sále nad starou menzou uskutečnilo další pravidelné

setkání ředitele Kolejí a menz Ing. Jana Mikulčíka se studenty, jemuž byly
tentokrát přítomny i zástupkyně ředitele KaM Ing. Jana Pisarská a vedoucí
provozu kolejí p. Libuše Bártová.
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Účelem těchto seminářů je seznámit
mládež s vývojem vztahů ČR a EU.
Jedním z hlavních témat je „Integrace
ČR do EU“. Účastníci získají
podrobné informace o EU, které jim
pomohou nalézt odpovědi na mnohé
jejich otázky. Mají možnost
konfrontovat své názory s německými
studenty zúčastněnými na semináři.

ESTA Brandenburg
Tyto semináře se konají asi 60 km od

Berlína v blízkosti jezera Werbelinsee.
Součástí programu je i celodenní
exkurze do Berlína, spojená
s návštěvou velvyslanectví ČR
v Berlíně.

Poplatek za ubytování a celodenní
stravu činí 75 DM. Náklady na
dopravu si hradí každý účastník sám.
(cca. 1300 Kč).

Termíny:
neděle 21. 03. - pátek 26. 03.1999
neděle 11. 04. - pátek 16. 04.1999
neděle 30. 05. - pátek 04. 06.1999
neděle 04. 07. - pátek 09. 07.1999
neděle 05. 12. - pátek 10. 12.1999

ESTA Thüringen
Tyto semináře se konají asi 50 km od

Erfurtu. Součástí programu je
celodenní exkurze do Výmaru -
Kulturstadt 1999 a návštěva
KZ Buchendwald.

Zahraniční semináře v SRN
Evropský dům Ostrava, pobočka Sdružení za Evropský dům Praha ve

spolupráci s ESTA Brandenburg a ESTA Thüringen přichází s nabídkou
zahraničních seminářů, určených pro studenty do 26 let, studující německý
jazyk.

Poplatek za ubytování a stravu činí
150 DM (kvalitní hotel). Náklady na
dopravu si hradí každý účastník  sám
(cca. 1300 Kč).

Termín:
neděle 14. 12. - sobota 20. 11.1999
Počet účastníků všech nabízených

akcí je omezený, proto je v případě
Vašeho zájmu nutno se obrátit co
nejdříve na tuto kontaktní adresu:

Sdružení za Evropský dům
při Ekonomické fakultě VŠB-TUO
Ing. Pavel Pěnčík
(místnost A420)
Sokolská 33
701 21  Ostrava
Tel.: 069-611 00 53

Ing. Pavel Pěnčík

DĚKAN FAKULTY STAVEBNÍ VŠB-TU OSTRAVA

vypisuje

2. ročník soutěže
o nejlepší studentskou vědeckou a odbornou práci

 ve školním roce 1998/99 v těchto oborech:
1. Stavební hmoty a stavební likvidace dolů

2. Regenerace a revitalizace území dotčených
průmyslovou činností

3. Moderní způsoby navrhování a posuzování konstrukcí
pozemních a inženýrských staveb

Soutěže se mohou zúčastnit všichni studenti FAST.

Přihlášky s předběžnými názvy témat prací odevzdejte do
10. 12. 1998 svým vedoucím učitelům studijních skupin.

Uzávěrka soutěže a termín pro odevzdání soutěžních prací
je 30. 4. 1999. Soutěž proběhne v každém vyhlášeném oboru

a vítězné práce budou odměněny těmito cenami:
1. cena – 3 000 Kč
2. cena – 2 000 Kč
3. cena – 1 000 Kč

Soutěžní komise mohou dále udělit čestná uznání.

Prof. Ing. Jindřich Cigánek, CSc.
Děkan FAST

OKD, Báňské stavby Ostrava, a. s.
ve spolupráci

s  Fakultou stavební

vyhlašují veřejnou soutěž

Rodinný domek

1. cena 10 000 Kč
2. cena   6 000 Kč
3. cena   4 000 Kč

Podmínky k soutěži je možno
vyzvednout na sekretariátu

děkana Fakulty stavební VŠB-TUO.
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Konferenci společně pořádali
Sdružení pro obnovu a rozvoj severní
Moravy a Slezska a Vysoká škola
báňská – Technická univerzita Ostrava.

Šlo vlastně o „generálku“ meziná-
rodní konference ICEE ´99 „Progress
Through Partnership“, která se
uskuteční v srpnu 1999 v rámci
150. výročí založení VŠB-TUO.
Důležitost této akce podtrhuje fakt, že
předchozí dva ročníky konference
ICEE se uskutečnily v Chicagu (1997)
a Rio de Janeiru (1998).

Cílem konference ALZ ´98 bylo
aktivizovat lidské zdroje pro rozvoj
ČR na přelomu tisíciletí se zaměřením
na region severní Moravy a Slezska a
informovat o podmínkách a omezeních
rozvoje lidských zdrojů pro úspěšný
rozvoj regionu.

Proto se zde sešli zástupci státních
institucí (Magistrát města Ostravy,
školské úřady, úřad práce), zástupci

ALZ ‘98 AKTIVIZACE LIDSKÝCH ZDROJŮ

průmyslu (např. NH, a.s., SME, a.s.,
Vítkovice, a.s., MST, a.s., MCHZ, a.s.)
a velký počet účastníků se rekrutoval
z řad zaměstnanců a studentů vysokých
škol, především pak z VŠB-TUO.

Úvodní slovo konference obstaral
Ing. Vít Ruprich, generální ředitel
Sdružení pro obnovu a rozvoj severní
Moravy a Slezska, který přivítal
všechny účastníky a postupně přizval
k řečnickému pultu další významné
řečníky.

Prvním z nich byl Ing. Jaroslav
Pětroš, CSc., generální ředitel jednoho
z gigantů severomoravského regionu -
NH, a.s., a současně prezident
Sdružení pro obnovu a rozvoj severní
Moravy a Slezska. Během svého
vystoupení konferenci slavnostně
zahájil.

Dalším řečníkem byl Prof. Ing.
Václav Roubíček, CSc., rektor Vysoké
školy báňské – Technické univerzity
Ostrava. Ve svém příspěvku se pokusil
zodpovědět otázku, v čem spočívá
význam aktivizace lidských zdrojů
nejen pro náš region ale pro celou ČR.

Ve dnech 24. a 25. listopadu 1998 proběhla v areálu VŠB – Technické
univerzity v Ostravě národní konference Aktivizace lidských zdrojů ALZ ´98,
konaná pod záštitou Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy České
republiky.

Jakožto zástupce vysokých škol se
zamyslel nad úlohou vysokého školství
v tomto procesu.

V dalším bloku přednášek pak

zazněly příspěvky především z řady
institucí, které vyslaly na tuto
konferenci své účastníky.

Z vystoupení jednotlivých účastníků
jasně vyzněly varovné signály o úbytku
obyvatelstva v severomoravském
regionu, především perspektivních
mladých vysokoškolsky vzdělaných
lidí, kteří odcházejí za lepším
uplatněním do jiných částí naší
republiky.

Neradostná čísla o vzrůstající
nezaměstnanosti v regionu, která se
bohužel dotýká také kvalifikované
pracovní síly pak byla vysvětlením,
proč k velké migraci vzdělaných lidí
v regionu dochází.

Bohužel zde je nutné podotknout
jednu méně pozitivní záležitost, která
významně ovlivnila celou konferenci.
Z řady podniků, které v severo-
moravském regionu působí a pomáhají
tak dotvářet image průmyslového
srdce republiky, se na konferenci
objevilo jen jejich minimum.

A byli to především zástupci těch
společností, které s personální

pro rozvoj České republiky na přelomu tisíciletí

Ing. Vít Rupnich se ujal úvodního slova

zleva: Ing. Jaroslav Pětroš, CSc., Ing. Vít Ruprich, Prof. Ing. Václav Roubíček, CSc.,
Ing. Petr Czekaj
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politikou většinou nemají problémy,
jak o tom přesvědčily účastníky
konference ve svých vystoupeních
zástupkyně SME, a.s.

Je opravdu jednodušší pouze „plakat
nad rozlitým mlékem“, než se účastnit
podobných akcí a využít zkušeností
ostatních, kteří se s problémy dnešní
doby vyrovnávají o poznání lépe?

Druhý den konference se nesl ve
znamení příspěvků z akademické
půdy. V první části vystoupila také
zástupkyně Ministerstva školství,
mládeže a tělovýchovy České re-
publiky, PhDr. Jana Hendrichová,
která pohovořila o vzdělávacím sys-
tému v ČR a srovnala jednotlivé
regiony republiky z mnoha různých
pohledů.

V dalších vystoupeních se účastníci
konference seznámili s informacemi o
profilech studentů VŠB-TUO, resp.
studentů jednotlivých fakult této
univerzity. K těmto účelům bylo
využito řady průzkumů a výzkumů
z nejrůznějších oblastí, od socio-
logických průzkumů po výzkumy
uplatnění absolventů VŠB-TUO a
jednotlivých fakult.

Zástupci VŠB-TUO se zde zamýšleli
nad změnami, kterými studenti jed-
notlivých fakult prošli během
posledních desíti let. Změny se týkaly
jak kvantity (v letošním roce je na
VŠB-TUO historicky největší počet
studentů), tak i kvalitativní stránky,
která se odráží ve zvýšené kvalifikaci
studentů.

Ani to však nestačí, a proto je nutné
také sledovat možnosti a perspektivy
uplatnění studentů v praxi. Této
problematice byla věnována podstatná
část druhého dne konference.

Významné místo pak zaujímaly
příspěvky, které seznámily přítomné se
závěry projektu FRVŠ č. 0773/1997
„Sledování vývoje nabídky a poptávky
po vysokoškolské kvalifikaci na trhu
práce“ a výzkumného úkolu FRVŠ
č. 1310/1998 „Systém dlouhodobého
sledování uplatnění absolventů vyso-
kých škol“.

Významným hmatatelným výsled-
kem týmu řešitelů výše uvedených
projektů je propojení jednotlivých
poradenských služeb na VŠB-TUO
v jeden komplex Poradenského centra
VŠB-TUO, které sdružuje šest sekcí
poradenství: studijně pedagogické, pro
vědu a výzkum, profesní, psycho-
logické, sociologické a právní.

Důležité informace nebo pomoc
u jednotlivých odborníků zde naleznou
studenti SŠ, studenti a absolventi VŠB-
TUO, zaměstnavatelské organizace,
instituce zabývající se vědou a výzku-
mem, státní instituce, management
VŠB-TUO a jednotlivých fakult, atd.

Tento krok VŠB-TUO, vedoucí
k překonání informačního vakua mezi
školou a okolím, které v mnoha
oblastech možné spolupráce existuje,
byl všeobecně kvitován s velkým
uznáním.

V závěru konference se účastníkům
naskytla příležitost seznámit se

s možnostmi studia pro zdravotně
handicapované občany, kteří se
samozřejmě také řadí mezi lidské
zdroje, o kterých konference pojed-
návala.

Posledním příspěvkem bylo za-
myšlení nad možnostmi využití sou-
časných informačních technologií
k podpoře vzdělávání především
pomocí Internetu.

Kromě přednesených referátů při-
nesla konference také řadu reakcí na
jednotlivá vystoupení a renomovaných
diskusí, které byly zveřejněnými
příspěvky vyvolány.

Co říci závěrem? Národní kon-
ference ALZ ́ 98 „Aktivizace lidských
zdrojů“ potvrdila nutnost zabývat se
komplexně a intenzivně lidským
potenciálem jako základní podmínkou
uskutečňování regionálních  rozvo-
jových záměrů a pozitivního vývoje
v celé České republice.

Otevřela prostor pro širokou diskusi
k tomuto tématu. Současně je dobrým
vodítkem pro kvalitní přípravu
mezinárodní konference ICEE ´99
Ostrava „Progress Through Partner-
ship“, která se uskuteční v příštím
roce.

Ing. Roman Kozel
prezident INFOCENTRA SUS

Foto: Ing. Radim Farana, CSc.Účastníci konference

Garantem konference za VŠB-TUO byl
prof. Ing. Jaromír Polák, CSc.
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Organizátoři tím navazují na tradici
regaty „VŠB-TUO INDOOR OPEN“,
založené v roce 1995. Regata si získala
vysoký kredit, a to přesvědčilo vedení
Českého veslařského svazu zařadit ji
do seriálu Českého poháru. Nad touto
významnou sportovní akcí na
akademické půdě VŠB-TUO tradičně
převzal záštitu jeho magnificence
rektor VŠB-TUO Prof. Ing. Václav
Roubíček, CSc., který rovněž věnoval
krásný putovní pohár pro nejúspěšnější
klub. Halová veslařská regata bude
první ze sportovních akcí na půdě
VŠB-TUO, které budou součástí oslav
150. výročí založení báňského
vysokého školství v českých zemích a
s tím spojené významné mezinárodní
vědecké konference ICEE ´99.

Pro body si do Ostravy přijede celá
špička veslařského sportu v čele
s Václavem Chalupou, loňským
vítězem Českého poháru Tomášem
Karasem nebo s akademickým mistrem
světa ´98 ve skifu lehkých vah
Michalem Vabrouškem. Chybět nebu-
dou ani veslaři VSK VŠB-TU Ostrava,
pro které bude soutěž na domácí půdě
možností učit se od svých velkých
vzorů.

Žhavým  želízkem domácích veslařů
v ohni bojů  o body bude ing. Jana
Matuštíková, studentka 2. ročníku
PDS Ekf, která vloni obsadila celkové
5. místo v kategorii lehkých vah (do
61 kg) a na Akademickém mistrovství
ČR vybojovala bronzovou medaili.
Bez šancí na zisk bodů nejsou také
Žaneta Jusková (Ekf 3.), Martin
Škarpa v těžkých kategoriích žen či

Český pohár 1998/99 v halovém veslování
Veslaři VŠB-TUO se dočkali ocenění své dlouhodobé práce při propagaci

halového veslování v ČR v podobě možnosti uspořádat v Ostravě jedno z kol
Českého poháru Pilsner Urquell ve veslování na trenažéru CONCEPT II.
Letošní druhý ročník této soutěže je pětidílný, v Ostravě se uskuteční IV. kolo
v sobotu dne 30. 1. 1999 v sále KTVS (bývalá stará menza).

mužů, v lehkých vahách mužů pak
Radim Blažíček (oba FEI 4.) a Aleš
Velička (FMMI 5.). Studenti-kamarádi
přijďte veslaře VŠB-TUO povzbudit
a vyhecovat je k vyšším výkonům!

Foto: Josef  Polák

Modelový test TOEFL
(a jiné) na CD ROM

Chcete si vyzkoušet angličtinu na
počítači?
Máte možnost na VŠB-TUO
katedře jazyků
Dr. Malého 17, místnost C 401.

Provozní hodiny:
pondělí 13:30 - 17:30
úterý 13:30 - 17:30
středa 13:30 - 17:30
čtvrtek 13:30 - 17:30

Telefonické rezervace
v uvedených dnech od 13:30 do 15:00 hod.
Žádejte slečnu Mockovou
tel.: 662 67 41, 662 67 42, 663 5819

Fotografií se vracíme k 4. ročníku
„VŠB-TUO  INDOOR  OPEN“, kdy
v závodě mužů svedli nádherný souboj
veslaři UP Olomouc a VŠB-TUO:
zprava  Škarpa, Vlček UP - 1. místo
6:15,9, Molek VŠB-TUO - 2. místo
6:20,6, Dvořák UP - 3. místo 6:25,9 a
Klásek.

Mgr. Jiří Žídek
Katedra tělesné výchovy a sportu
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V následujícím textu se budu zabývat
spíše smyslem prohlášení k dani, otázkou
daní pak pouze okrajově a v nezbytné
míře, neboť optimalizací daňové po-
vinnosti studenta VŠ se zabýval článek
doc. Ing. Jana Širokého, CSc. uve-
dený v březnovém vydání časopisu
INFORMÁTOR.

Obecně lze říci, že smyslem prohlášení
k dani je poskytnout zaměstnavateli
rozhodný doklad pro určení postupu
stanovení daňové povinnosti zaměstnance.
Zaměstnavatel má totiž několik způsobů,
jak splnit daňovou povinnost zaměstnance
při vyplácení mzdy. Může srazit
zaměstnanci tzv. zálohu ze zdanitelné
mzdy, přičemž výše zálohy může být
různá, nebo splní jeho daňovou povinnost
srážkovou daní.

Podmínky podávání prohlášení k dani a
jeho důsledky jsou uvedeny v § 38k zák.
č. 586/92 Sb., o daních z příjmů (dále jen
zákon). K hlavním podmínkám, které
opravňují zaměstnance podat prohlášení
k dani, patří následující:
a) zaměstnanec ve zdaňovacím období

(kalendářní rok) pobírá mzdu od
jednoho zaměstnavatele nebo postupně
od více zaměstnavatelů (nepracoval pro
více zaměstnavatelů v určitém období
současně)

b) jiné příjmy (příjmy z podnikání , příjmy
z kapitálového majetku, příjmy z pro-
nájmu, ostatní příjmy) kromě příjmů,
které nejsou předmětem daně (§ 3 zá-
kona) nebo jsou od daně osvobozeny
(§ 4, § 6 odst.7 a § 10 odst. 3 zákona)
nejsou vyšší než 4 000 Kč

c) jsou splněny podmínky pro uplatnění
dalších nezdanitelných částí základu
daně (§ 15 zákona), např. příjem
manželky (manžela) nepřevyšuje ročně
hranici 32 040 Kč, zaměstnanec se
soustavně připravuje na budoucí
povolání, atd.

d) prohlášení a s ním související doklady
(potvrzení o studiu, potvrzení od
ostatních zaměstnavatelů) je podáno
v zákonem stanovené lhůtě, tzn. u roč-
ního zúčtování do 15. února roku
bezprostředně následujícího po zdaňo-
vacím období, jehož se prohlášení týká,
nebo do konce měsíce, v němž tyto
skutečnosti nastaly.

V případě dodržení výše uvedených
podmínek má zaměstnanec možnost
požádat zaměstnavatele o provedení
ročního zúčtování daně (podání daňového
přiznání). V případě, že zaměstnanec
pracoval postupně u více zaměstnavatelů
v daném kalendářním roce, žádá

Prohlášení k dani
V praxi se často setkávám s dotazy studentů na to, co je vlastně smyslem

prohlášení k dani, které je předmětem zájmu jejich zaměstnavatelů, a jaké důsledky
z hlediska daní pro ně jeho podání znamená.

o provedení ročního zúčtování posledního
zaměstnavatele. Jestliže nelze posledního
zaměstnavatele o toto zúčtování požádat
(zaměstnavatel zanikl bez právního
nástupce), je zaměstnanec v zákonem
stanovené lhůtě (do 15. února) oprávněn
požádat místně příslušného správce daně
(finanční úřad) dle místa bydliště, aby
provedl roční zúčtování daně.

Příklad
Student pracuje u jednoho zaměstna-

vatele na základě pracovní smlouvy a
současně podniká, zdanitelné příjmy
z podnikatelské činnosti dosahují 20 000 Kč.
Dopad:
1)student platí zdravotní a sociální

pojištění z příjmů ze závislé činnosti
2)student nemůže u zaměstnavatele podat

prohlášení k dani – záloha na daň ze
zdanitelné mzdy (hrubá mzda snížena
pouze o zdravotní a sociální pojištění a
částku příjmů osvobozených od daně)
je nejméně 20%

3)student podává daňové přiznání typu B

4)student má právo na vracení zálohy na
daň z příjmů, pokud úhrn ročních
zdanitelných příjmů nepřesáhne částku
41 660 Kč (32 040 + 9 600).

Příklad
Student pracoval v kalendářním roce

postupně u dvou zaměstnavatelů na
základě pracovní smlouvy, prodal moto-
cykl, který měl ve vlastnictví
3 roky, za 30 000 Kč a má příjem z pro-
nájmu ve výši 3 500 Kč za rok.
Dopad:
1)Student u obou zaměstnavatelů podal

prohlášení k dani, neboť nebyl za-
městnán u obou současně, příjmy
z prodeje motocyklu jsou osvobozeny od
daně z příjmů dle § 4 zákona a ostatní
příjmy nepřesahují částku 4 000 Kč
ročně.

2)Záloha na daň z příjmů je vypočítána
z částky hrubé mzdy snížené o částky
zdravotního a sociálního pojištění a
nezdanitelné části základu daně dle
§ 15 zákona.

3)Daňové přiznání typu A za studenta
podává poslední zaměstnavatel.

Pavel Široký
student III. ročníku EkF

Podmínkou realizace projektu ostrahy
parkovišť byla finanční spoluúčast
studentů (paušální poplatek za roční či
jednorázové použití parkoviště), neboť
studenty požadovaná míra bezpečnosti
„předběhla“ rozpočtové možnosti školy.
Cílem ankety bylo zjistit pro vedení školy
důležitou informaci – zájem studentů
o vytvoření a používání bezpečného
parkoviště i názor potencionálních
uživatelů na výši paušálního poplatku. Na
základě této informace pak bude
posouzena efektivnost projektu, přičemž
by nešlo o zisk, ale o možnost poskytnutí
garance školy za bezpečnost parkovaných
vozidel (jako zřizovatel by škola nesla
odpovědnost za případné škody, které
nelze nikdy na sto procent vyloučit).
Rozsah zájmu byl posuzován podle počtu
podpisů na záznamových arších
vyvěšených na nástěnkách SUS VŠB-
TUO. Výsledek byl následující:

z několika tisíc obyvatel kolejí a
několika desítek studentů postižených
řáděním vykradačů aut se do ankety
zapojilo celých 11 (slovy: jedenáct)
studentů!

Vzhledem k důležitosti problému
vykrádání aut, jak to prezentují stále větší
a častější skupiny studentů při setkáních
s čelnými představiteli VŠB-TUO a KaM,
mám z výsledku ankety smíšené pocity.
Dovolte mi proto na závěr vyslovit krátké
hodnocení.

Podle mého názoru výsledek není
způsoben ani tak nedostatečnou publicitou
ankety (archy visely na všech budovách,
byly zřetelně označeny, proběhla reklama
v kolejním rádiu), ani zanedbatelností
škod (krádeže dosahují i několika desítek
tisíc korun týdně). Jde bohužel o stále
přetrvávající názor mnoha studentů
(českého člověka ), že „co tě nepálí, nehas“
a „nejlepší prevence před krádeží je nemít
nic či se stát sám zlodějem“. Místo
známých slov o plnění plánu na 110 %,
které by v tomto případě byly určitě
pozitivním signálem pro vedení školy,
uzavřu tento komentář sice smutným, ale
pravdivým konstatováním současné
situace mezi studenty:

„NIKDO ZA VŠECHNY, VŠICHNI ZA
NIKOHO.“ Pavel Široký

vicepresident SUS

Anketa „Stop vykrádání aut“
Ve dnech 10. 11. – 20. 11. 1998 uspořádala SUS VŠB–TU Ostrava anketu s názvem

„STOP VYKRÁDÁNÍ AUT“ jako reakci na nově vzniklý problém vykrádání aut na
parkovištích v areálu VŠB-TU Ostrava. Dle dotazů na setkání s rektorem i ředitelem
KaM byl tento problém studentů pojat vedením školy jako prioritní.

(komentář)
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Jak uspět u zkoušky III
Naslouchejte.
Jedna moje příbuzná, středoškolská

profesorka angličtiny, není žádný ras.
Chystá-li písemku, naznačí na
konci předchozí hodiny možné okruhy
toho, co bude. Onehdy si mi postěžovala,
že marně mnohokrát studentům
připomínala, že špičková koncentrace na
to, co vyučující říká, je nejvhodnější a
nejekonomičtější právě v těch pár
sekundách. „Dva, tři mě vnímají, ostatní
už se balí.“

Dva, tři pak u písemky skvěle uspějí,
ostatní se stresují.

Proč?
A nyní dvě překvapivé věty:  Jednička

se dá získat nejen vhodným
nasloucháním před zkoušením, ale i
přímo při  něm. Přímo v jeho průběhu!

Tento bod vypadá na první pohled pro
účely zkoušky zcela nepoužitelně.
Zkoušený je přece od toho, aby mluvil,
zkoušející pak od kladení otázek a
poslouchání. Omyl!

Něco na úvod jistě vědět musíme. Ale
když neustále odpovídáme ozna-
movacími větami, provokujeme tím
zkoušejícího k větám tázacím. Vhodně
položená otázka naopak může
vyprovokovat zkoušejícího k dlouhým
zaníceným vlastním odpovědím. Svým
odpovědím dá zkoušející pochopitelně
jedničku a nic jiného. On sám to přece
(ve svých očích) umí perfektně. A do
čího indexu by tu jedničku měl zapsat,
když on jej nemá a vy jej máte? Přece do
vašeho. Tento zdánlivě nelogický počin
kantora je tak rozšířený, že moudrý
student přestane nad ním kroutit hlavou
a raději jej bude využívat ve svůj
prospěch.

„Já mám jinou zkušenost!“ odporovali
mi někteří studenti při kontrolním čtení
těchto řádků ještě před vytištěním knihy.
„Když si je zkoušející vědom, že většinu
doby hovořil sám a student jen pasivně
naslouchal, ohodnotí to negativně.“

Kde je pravda?
Řekl bych, že dosti záleží na způsobu,

jakým přimějete zkoušejícího hovořit.
Pokud má on pocit, že musí základní věci
tahat z vás „jako z chlupaté deky“, jistě
se to projeví negativně. Pokud se ovšem
vámi nadhozeným problémem nadchne,
pokud se z něj jeho vlastní komentáře a
názory přímo derou - pak je to ten lepší
případ. Takže - zdůrazňuji - kantora
rozmluví a k vaší jedničce nasměruje ne
jakákoliv otázka, ale vhodná otázka.

Nějaká pasáž z jeho oboru, která je jeho
koníčkem, libůstkou. Něco sporného,
diskutabilního. Triviality nikoliv.

Příklad: „V tom a tom směru se věci
mají tak a tak, vlivy členíme na takové a
onaké,“ začal povídat student panu
docentovi, když přišel na řadu. Na pár
impozantních, věcně správných úvodních
vět se nemusel šprtat zase tak moc.
„Ale, upřímně řečeno,“ pokračoval
student, „nikdy zde nebude možno dospět
k jednoznačnému závěru. Odborník XY
sice tvrdí, že je to tak a onak, ale mi se
to nezdá. Rád bych znal váš názor, pane
docente ...“

Pan docent  je lapen a nezadržitelně se
dere ke slovu.

Zejména tehdy, je-li odborník XY jeho
názorovým protivníkem.  Pak jste
zapojili do služeb směřujících k vaší
jedničce mocného spojence - docentovu
ješitnost. Čím je ona silnější, tím je šance
na váš úspěch větší.

Pan docent ovšem může někdy jízlivě
kontrovat: „To je hezké, studente, že
chcete znát můj názor - ale k tomu jste
měl příležitost po celý semestr...“

Nejspíše chce takový pan docent
stejnou medicínu, ale koňskou dávku. Vy
tedy díte: „Pardon, pane docente. Já jsem
zapomněl, že teď je zkouška. A že při
zkoušce musím mluvit jenom já a
nesmíte mluvit vy...“

„Zkouška je dialog, studente,“ upraví
vaši naivitu docent. A nejspíše se vám to
hned bude snažit dokazovat. Nikoho
jiného totiž momentálně nemá po ruce.

Horší je, když pan docent není takový
ješita. Když příliš neoplývá vlastnostmi
typu „já vím všechno lépe“, „já musím
mít za každou cenu vždy poslední slovo“.
Pak vede k úspěchu spíše cesta přímá,
cesta seriózních věcných znalostí.

S „docenty-neješity“ však většinou
studenti tak velké problémy při zkoušce
nemívají. Kdo je opravdovým
odborníkem, kdo netrpí komplexy a
nemusí nikomu neustále dokazovat, jak
je dobrý, ten bývá ke studentům více
lidský, laskavý, přiměřeně shovívavý.

Ještě zpět k ješitovi: Co když ješita
nezabere ani na koňskou dávku? No -
stoprocentně platné taktiky neexistují.
Jistě se může kdykoliv stát, že přes
veškerou snahu odejdete od zkoušky
s nepořízenou. Psychologické návody, na
rozdíl od matematických nedávají jistoty,
ale pouze zvyšují pravděpodobnosti.

Celou knihu „Uspějte u zkoušek a
konkurzů“ (vydalo nakladatelství
REPRONIS Ostrava 1998), ve které jsou
výše řádky blíže specifikovány, je možné
koupit v obchodech SUS nebo získat
další informace v Konzultačním
středisku Gruber-TDP, Ostrava,
ul. 30. dubna A, tel.  611 30 02. -rAk-

Pramet  Světlá Hora
přijme do pracovního poměru

Plánovače – asistenta výrobního ředitele
Činnost

plánování výroby v SAP R3
Požadavky

práce s PC, minimálně Windows-Office,
počítačové sítě, znalost SAP R3 výhodou

Vzdělání
VŠ, SŠ

Informace
personální oddělení paní Kolářová, tel. 0646 / 737 053
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Soutěž o ceny
Naše soutěž o ceny je tady opět a znovu

potěšíme několik šťastlivců, kteří nám včas
odevzdali své správné odpovědi na
soutěžní otázky a pak se na ně usmálo štěstí
při losování výherců.

Nejprve si připomeňme otázky, resp.
správné odpovědi z minulého čísla:

1. KAROSA a.s. sídlí ve Vysokém Mýtu

2. V kině Průvan byl 17. listopadu na
programu film Lepší už to nebude

3. INFOCENTRUM SUS nabízí
studentům VŠB-TUO, kteří si zde
založili Studentský osobní účet
Moravia Banky, a.s., při zakoupení
mobilního telefonu a aktivace slevu
100 Kč

Kdo vyhrál tentokrát?
1. cena: taška s reklamními předměty

KAROSA a.s. – Marek Sadílek
2. cena: CD Lucie Bílé od Moravia Banky,

a.s. – Antonín Bařinka
3. cena: taška s reklamním oblečením

společnosti JOB - centrum Ostrava –
Monika Viskupová

4. cena: lístky do kina Průvan – Alena
Vaňková

5. cena: tričko s logem fakulty
(univerzity) dle vlastního výběru –
Libor Hynšt

Pro výhry si choďte do 18. 12. 1998,
jinak propadnou, což by byla jistě škoda.

Pokud i vy chcete mít šanci příště vyhrát,
odpovězte na naše dnešní 3 soutěžní
otázky:

1. Kdo hraje lékařku Táňu ve filmu Čas
dluhů?

2. Jak se jmenuje studentské konto
Komerční banky?

3. Ve kterých dnech probíhala
konference Aktivizace lidských
zdrojů?

Své správné odpovědi noste na
INFOCENTRUM SUS, resp. do obchodů
SUS a nebo je vhazujte do schránek, které
jsou umístěny na kolejích s označením:

INFORMÁTOR
INFOCENTRUM

- nejpozději však do 16. 12. 1998
Kdo věnuje ceny do soutěže tentokrát ?

Moravia Banka, a.s.
JOB - centrum Ostrava

Stavovská unie studentů
VŠB-TUO

Kino

-rAk-

 Stíháš studovat a
zároveň se věnovat
hudbě?

Nejen to. Studuji také na
lidové konzervatoři obor
skladba. Hraji na klavír a
klávesové nástroje a píši
nové písně.

Měl jsi vždycky kladný
vztah k hudbě?

Když jsem chodil na
základní školu, musel
jsem, ostatně jako mnozí
z nás, chodit do hudební
školy. Hrát a především
cvičit na klavír mě opravdu
nebavilo. Později však
nastal zlom a hudba mě
začala bavit.

Měl jsi již od začátku
ambice hrát a skládat
vlastní věci?

 Z počátku jsem hrával
písně jiných autorů,
později jsem začal psát

vacího studia v Ostravě a začali
pracovat.

Pozvali jsme také hosty - Darinu
Szczepankovou a Kateřinu Konečnou,
studentky konzervatoře, na nahrání
vokálů, Honzu Ciompu na altový
saxofon. Dva texty napsala Lena
Pešák, třetí moje mamka. Naším cílem
bylo udělat hudbu maximálně kvalitní
jak z hudebního, tak i zvukového
hlediska.

Chtěl bys něco vzkázat našim
čtenářům?

Snad jen to, že dnes i oni mají
možnost výsledek našeho snažení
posoudit, toto CD je totiž v prodeji
v obchodech SUS. Hledá-li někdo
originální dárek, měl by zvážit, zda to
není nabídka právě pro něho. Zejména
dvě pomalejší, romantické skladby,
jsou velmi působivé a  líbí se zvláště
něžnému pohlaví.

Dík za rozhovor a přeji hodně
úspěchů v dalším snažení.

-rAk-

Hledáme nové talenty
Nedávno jsem se setkal s Leszkem Chraścinou  - studentem čtvrtého ročníku

EkF VŠB-TUO oboru Finance. Leszek  společně se zpěvačkou Barbarou
Kubiena  nahráli kompaktní disk s názvem „Co se mi zdá“. Asi ne každému
studentovi se něco podobného podaří a tak jsem Leszkovi položil několik
otázek.

Záběr z křestu CD „Co se mi zdá.“

první hudební pokusy, převážně instru-
mentální skladby. Tyto instrumentální
skladby byly výbornou zkušeností a
dodnes vycházím z poznatků z tohoto
druhu muziky.

Zhruba poslední dva roky se věnuji
zejména zpívaným písním.

Kolik písniček je na vašem CD a
jak vůbec probíhala práce na tomto
vašem díle?

Na CD „Co se mi zdá“ jsou tři písně.
Práce trvaly necelý rok. V době příprav
tohoto CD jsem chodil do Polska na
hodiny hudby u vynikajícího učitele
dr. Wladyslawa Wilczaka, který mi
hodně pomohl a měl nad tímto
projektem odborný dohled.

Také jsem se seznámil se zpěvačkou,
která mé písně interpretuje, slečnou
Barbarou Kubiena a dohodli jsme se
na spolupráci. Napsal jsem tři písně na
toto CD Barbaře na míru, aby se jí
dobře zpívalo. Když bylo vše na-
cvičené a připravené, naložili jsme
techniku do auta, zavezli do nahrá-
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Na vojína Ryana povinně!
Snímek Zachraňte vojína Ryana by

měli shlédnout povinně snad všichni
diváci. Nechci na tomto místě popisovat
a chválit film, o kterém již bylo hodně
napsáno, a který určitě tvůrcům vynese
řadu ocenění. Jedná se bezesporu o dílo,
které svou technickou dokonalostí zatím
nemá konkurenci, a nejen v Spielbergově
tvorbě zaujímá excelentní místo.

V každém případě, přestože mnohého
diváka děj doslova „přicucl“ k sedačce,
nedokázal jsem se zbavit pocitu, že
minimálně polovina vyprodaného
hlediště brala to, co se odehrávalo na
plátně jen „jako“ film. Film, který
„pouze“ drasticky popisuje dobu
nedávno minulou, přičemž ve
skutečnosti byla realita určitě daleko
horší. A to si divák, otupen stříkající krví,
tekoucími vnitřnostmi a svištěním kulek,
nejspíš neuvědomoval. Není přitom ale
potřeba jít do historie, stačí se
poohlédnout kolem sebe. Vždyť obdobné
tragédie v menším rozsahu se odehrávají
všude kolem nás.

Nevím, jaký byl záměr tvůrců, zda–li
udělat z tratolišť krve kasovní trhák,

shrábnout Oskary nebo poukázat na hrůzy
historie a rozbrečet přitom diváky. Jisté
je, že by měl asi každý divák shlédnout
snímek Zachraňte vojína Ryana povinně.
Ne kvůli zážitku, efektům, či technické
dokonalosti, ale kvůli tomu, aby se
zamyslel, zda–li realita, která je na nás
chrlena denně například z televizní
obrazovky nemá společné rysy. Utrpení,
ponížení lidské důstojnosti a fakt, že
každý z nás by si měl uvědomit
nesmyslnost válečných konfliktů. Vždyť
ty kolem nás byly od nepaměti a bohužel
i v dnešní moderní době stále jsou.

Tento film by se tak měl stát pro
každého z nás mementem nesmyslnosti.
Jen se trochu obávám, že se obdobné
filmy začnou produkovat pouze pro
ukojení případných „sadistických
choutek“ diváků, což začíná být zcela
běžné. Divák by se měl ve chvíli, kdy mu
stávají vlasy hrůzou na hlavě a odvrací
zrak, zamyslet, zda–li nehrozí, že za pár
let může někdo natočit něco obdobného,
pouze v jiném prostředí. Nemuselo by jít
o Normandii, mohla by to být například
Bosna. Pavel Boháč

Úterý a středa, 17:30 a 20:00 hodin
v sále nad starou menzou v areálu kolejí.

Vstupné 30-40,-Kč.

Prodej od 17:15 a 19:30 v šatně
v přízemí.

8. 12. Čas dluhů
V manželství agresivní a dominantní

Dany (I. Chýlková) s poddajným a
tvárným Milanem (K. Roden) to už dávno
neklape. Bouřlivý konflikt, kterým krize
vrcholí, připraví Milana nejen o lukrativní
postavení v diplomatických službách, ale
přivede ho navíc k naprostému nervovému
zhroucení. Na psychiatrické klinice pozná
mladou půvabnou lékařku Táňu (Lucie
Bílá). Profesionální zájem se mění v hlu-
boký vzájemný citový vztah…černá
komedie Ireny Pavláskové, volně nava-
zující na její prvotinu Čas sluhů, je jedním
z horkých kandidátů na Českého lva.

9. 12. Oscar Wilde
Oděn v dlouhém kabátě s kožešinou,

košili s širokým límcem, kožených botách
a s nezbytnou cigaretou, se Wilde v roce
1882 vylodil v New Yorku, kde se setkal
s davem strkajících se reportérů. Na otázku
celníka, zda má něco k proclení hbitě
odpověděl „pouze svou genialitu“. Už
tehdy byl osobnost - v nadživotní velikosti
a vždy o několik kroků napřed. Muž, který
měl odvahu žít bez kompromisů. Na obou
stranách Atlantiku zesměšňoval společnost
tak, že se vlastně posmívala sama sobě.

15. 12. Jak ta je úžasná
Eddie (Sean Penn) a Maureen (Robin

Wrightová) jsou mladí, šíleně zamilovaní
manželé, žijí divokým životem ze dne na
den - žádní dva lidé nikdy nežili tak naplno
a nemilovali se tolik jako oni, když je
Maureen napadena sousedem, Eddie
zkratuje a jeho výbuch mu vynese deset
let za mřížemi. Po svém návratu zjišťuje,
že místo po boku Maureen zaujal Joey
(John Travolta) - muž, který ji miluje stejně
jako Eddie. Maureen se tak ocitá uprostřed
mezi minulostí a budoucností, mezi
tajemnou vášní a setrvalou láskou, mezi
dvěma muži, kteří jsou si naprosto jisti
jedinou věcí: že ona je prostě skvělá.

16. 12. Je třeba zabít Sekala
V zapadlé moravské vesničce, v létě roku

1943, se hodlá ukrýt kovář Jura Baran,
který má v patách gestapo. A právě na
něho padne volba, aby zabil muže, který
terorizuje místní statkáře… české filmové
drama.

-rAk-

Opravdu famózní comeback se
v posledních měsících podařil le-
gendární německé hudební skupině
Modern Talking. Toto známé duo, které
v osmdesátých letech lámalo všechny
světové hitparády, se svým velkým
návratem postaralo o nevídaný šok pro
všechny příznivce populární hudby.

Když v roce 1985 nahráli dva mladí
Němci Dieter Bohlen a Thomas Anders
společně první album Modern Talking -
The first love, začala se úchvatným
tempem rýsovat jejich hvězdná dráha.
Úvodní píseň alba You’re my heart,
you’re my soul obletěla doslova celý
svět a stala se megahitem všech diskoték
nejen v Evropě, ale také v Americe a
v Asii.

Ještě v tomtéž roce se po ohromném
úspěchu rozhodli Modern Talking
nahrát další desku Let’s talk about love,
jež obsahovala snad největší bombu své
doby - hit Cheri cheri Lady. Tato líbivá
taneční skladba získala pro „Modré
tanky“ několik zlatých desek a zajistila
ohromný zájem fanoušků o další alba
Ready for love, In the middle of nowhere
či Romantic warriors.

Odborníci sice tento druh hudby
odsuzovali za její jednoduchost,
povrchnost a vnitřní prázdnotu,
ale mladá generace naopak vítala
rytmičnost a tanečnost, jež z hudby
Modern Talking vyzařovala. Muzikální
schopnosti Dietera Bohlena si ve spojení
s působivým „andělským“ hlasem Tho-
mase Anderse  dokázaly získat podporu
a obdiv vyznavačů všech druhů moderní
hudby.

Po osobních problémech, v kombinaci
s přirozenou „ohraností“, se skupina
v roce 1987 rozpadla. Anders se vydal
na dráhu sólového zpěváka, Bohlen se
pokoušel prorazit se svým novým
projektem Blue System.

Až na počátku letošního roku, po
vydání nové verze hitu You’re my heart,
you’re my soul, se rozjela nová éra
Modern Talking. Poslední album Back
for good, obsahující všechny slavné hity
i řadu nových písní, se zatím setkává
s ohromnými ovacemi. Vrcholem tohoto
neuvěřitelného návratu se stalo světové
turné, které zahrnuje také několik
koncertů u nás.

Kamil Holenda

Modern Talking dokázali zázrak
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Vážený čtenáři,
jsem studentem 1. ročníku PGS VŠB-TU
Ostrava. Díky mému příteli žijícímu
v USA se mi naskytla možnost podívat se
do USA a poznat je. Samozřejmě jsem
chtěl této možnosti využít, abych mohl
procestovat USA a poznat tamní život. Na
jeden rok jsem tedy přerušil studium a
začal si zařizovat veškeré náležitosti
k výjezdu do USA. Vše se podařilo a do
USA jsem se dostal.

Rád bych se tedy se všemi čtenáři
INFORMÁTORU podělil o své zkušenosti
s životem v USA a o zážitky z cest po
zajímavých místech USA a možná, že pro
ty, kteří mají chuť vycestovat do USA za
jakýmkoliv cílem, bude můj miniseriál
zdrojem cenných informací.

Své poznatky budu popisovat jako
student - tedy bez obalu, i když už teď vím,
že se některé věci zkratka zveřejnit
nemohou. Chci však všechno popsat tak,
jak to ve skutečnosti je, aby člověk, který
přijede do USA, nebyl nemile překvapen
a někdy až zhrozen tím, co se to kolem něj
děje. Miniseriál začne přípravami na cestu,
bude pokračovat cestou samotnou,
příjezdem a životem v USA (popisem
možností získání různých dokladů - ID,
řidičského oprávnění, zřizování účtu
v bance, pracovní možnosti a další a další
informace).

Mě osobně přinesla cesta do USA
prozatím mnoho překvapení - milých,
nemilých i naprosto zarážejících. Všem,
kteří budou mít zájem o bližší informace
doporučuji kontaktovat redakci
INFORMÁTORU (nejlépe e-mailem) a ta
mi vaše dotazy zašle. Svůj mail
zveřejňovat nechci, protože nemám tolik
času, aby se moje práce na počítači zúžila
pouze na odpovídání na e-maily. Konec
úvodních řečí a „pojeďme do USA“.

Na začátku mého vyprávění o USA bych
chtěl pouze předeslat, že jsem v USA
teprve druhý měsíc, pohybuji se zatím jen

ve dvou státech – New
Jersey (NJ) a New York
(NY) a informace, které
budete číst, nemusí platit pro

celé USA. Každý stát má totiž
své zákony, které jsou buď
přísnější nebo méně přísné.
Začátkem jara bych rád začal

cestovat i po okolních státech a
z každého z nich napsal své
postřehy do INFORMÁTORU.

I. Úvod - proč a jak do USA
Proč se jezdí do USA a jaké to

sebou nese problémy? Je několik
důvodů:

první důvod je touha po poznání cizích
krajů. Tato touha však vyjde obyčejného
českého studenta poměrně draze. Zde je
malý přehled přibližných cen:
turistické vízum (1 800 Kč a více), pojištění
(500 Kč - cca 15 tisíc Kč, záleží na době
pojištění a zvolené pojišťovně), letenka
(cca 15 tis. Kč - zpáteční), další náklady -
jak kdo, ale přibližně do cca 2 000 Kč.

Na každý den pobytu v USA je pře-
depsaných $100.  Dohromady tedy cca
20 000-40 000 Kč bez $100 na den.
Nenechte se však odradit, protože
vynaložené náklady se mohou v USA
bez problémů vrátit, pokud o to budete stát
- viz další řádky.

Vízum
Je prozatím pro cestu do USA nezbytné

a je to první věc, kterou (samozřejmě
kromě platného pasu) musíte pro
vycestování do USA mít. Existuje několik
druhů víz pro cesty do USA - turistické,
obchodní, studentské atd. Každý typ víza
s sebou přináší různé výhody. Já budu psát
pouze o vízu turistickém, o které nejčastěji
zájemci o cestu do USA žádají. Vízum si
lze obstarat několika způsoby:
1. Zajet do Prahy na ambasádu a vyčkat,

zda vám bude vízum uděleno
(i v opačném případě však
zaplatíte 1  800 Kč.) Jako
odůvodnění dostane žadatel
univerzální dopis, ze kterého
zjistí, proč mu vízum
nebylo uděleno - většinou
z důvodu obavy, že žadatel
nejede do USA jako
turista, ale že tam chce
pracovat (samozřejmě na
černo, což se zde dá bez
problémů zařídit). Další
argument ambasády pro
neudělení víza je ten,
že žadatel nemá v ČR
dostatečné záruky

vrácení se zpět do ČR (manželka, děti,
podnikání apod.).

2. Dalším způsobem, jak získat vízum je
využít služeb různých agentur. Zde však
žadatel musí počítat s tím, že si bude
muset k oněm 1 800 Kč připlatit min.
500 Kč. Zde je pravděpodobnost získání
víza větší (alespoň podle mých
informací).

Pojištění
Lze rovněž získat několika způsoby.

Prvním způsobem je pojistit se na cestu
do zahraničí u libovolné zdravotní
pojišťovny, nejlépe však u své, kde to bude
zřejmě nejlevnější. Cena je závislá na době
a místě pobytu  (USA, GB, Rumunsko,
Grónsko atd.) Další řešení se nabízí
u bankovních ústavů. Jako student jsem
měl své studentské konto  a protože jsem
přestal studovat inženýrské studium, stal
jsem se privátním klientem a zřídil jsem si
běžný a spořící účet. Zároveň jsem si
pořídil mezinárodní kartu Mastercard, ke
které jsem si za příplatek pouhých 500 Kč
zřídil cestovní pojištění na jeden rok, díky
kterému mi budou hrazeny náklady až do
výše 1 mil. Kč. Doufám, že tohoto
pojištění nebudu muset nikdy využít.

Letenka
Letenku si lze zakoupit u jakékoli letecké

společnosti. Lze využít různých slev -
např. ISIC karty (které můžete získat
v obchodech SUS - rektorát VŠB-TUO,
místnost B 204, EkF místnost A114).

Další náklady
Do dalších nákladů lze zahrnout cestovní

výdaje na jízdenku do Prahy na letiště, na
nákupy různých věcí, jako jsou např.
cestovní taška, oblečení, výdaje na
rozloučení se s přáteli (ty bývají hodně
vysoké) a další. Je však potřeba s nimi
počítat, protože nemusí být zanedbatelné.

Tolik tedy pro začátek o přípravách na
cestu. Příště se s vámi podělím o své
zážitky z průběhu cesty a příjezdu.

Jirka Hrabal

USA očima českého studenta aneb radosti
a strasti mladého člověka v USA



Fandové starých tatrovek určitě
přivítají možnost získat zajímavé
informace o tom, jak  výroba auto-
mobilů v tomto města vznikla.
Expozice chronologicky zachycuje
vývoj nových typů vozů, představuje
také výrobky zkonstruované pro
armádní účely a informuje rovněž
o pokusech s výrobou letadel.

Návštěvníci si mohou prohlédnout
vůbec první automobil vyrobený ve
střední Evropě - známý Präsident.

Jednou z mnoha možností,
jak si lze zpříjemnit některý
z podzimních víkendů, je
navštívit nějaké zajímavé
muzeum. Opravdu vzrušující
zážitek, zejména pro mužskou
část populace, rozhodně
slibuje návštěva nového
Technického muzea
v Kopřivnici. Tato instituce
evropské úrovně nabízí ke
zhlédnutí unikátní expozici
monitorující vznik, vývoj a
všechno ostatní, co se týká
Tatry Kopřivnice. Nádherní
automobiloví veteráni této
značky jsou nyní navíc
umístěni v nově vybudované
části kopřivnického
kulturního domu, což
dodává muzeu ještě vyšší
standard.

Tip na víkendTip na víkend

Velmi zajímavý je také první nákladní
automobil z roku 1898 nebo osmi-
válcový vůz T87, jež používali mimo
jiné i známí cestovatelé Zikmund a
Hanzelka.

Kromě drtivé většiny veteránů je zde
možné nalézt vůz  T815 GTC, známý
pod označením „Tatra kolem světa“
nebo slavnou Tatru, která několikrát
vyhrála Rallye Paříž - Dakar.

Kamil Holenda


